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Mensch und Raum
Das Darmstädter Gespräch 1951 mit den wegweisenden Vorträgen von Schwarz,
Schweizer, Heidegger, Ortega y Gasset

Editorship Elisabeth Blum, Jesko Fezer, Günther Fischer, Angelika Schnell Not unjustly
referred to as legendary, this series of books on the history and theory of architecture
and urban development was founded in 1963 by Ulrich Conrads, who was joined by Peter
Neitzke as a co-editor of the series in the early 1980s. Now numbering over 150 titles, it is
the most comprehensive German-language book series covering these fields. Following
the deaths of the two longtime editors Ulrich Conrads (2013) and Peter Neitzke (2015), a
new editorial committee was formed to continue their work: Elisabeth Blum, Jesko Fezer,
Günther Fischer and Angelika Schnell. As the future editors of this series, it is our aim to
maintain the course set by our forerunners. The series has fulfilled its original aim of
taking stock of the constructional and urban planning ideas and realizations formulated
and achieved over the twentieth century in exemplary fashion. The Bauwelt Fundament
series actually represents a history of ideas in the fields of planning and building that
extends from the beginning of the twentieth century into the present. The second
objective of the series, one that is anchored in its very name, will also continue to guide
the development of the series, namely the publication of foundational thought –
authoritative and fundamental – rather than passing opinion, of theses and polemics
relating to the burning architectural and urban planning themes of the time. Penetrating
complex interrelationships and probing them with systematic analysis provides the
prerequisite for fruitful discourse and ongoing debate. As a forum for such discourses
and contributions, the Bauwelt Fundamente series is maintaining its focus on the areas of
architecture and urbanism, supplementing it with the always necessary historical
investigation of important questions and texts and its extension into other cultural and
social fields. A strong international orientation and the desire for more female authors are
self-evident in such a context. The original graphic design approach taken by Helmut
Lortz to the series is being maintained. As is fitting for a working library, Bauwelt
Fundamente titles remain simply designed, using black and white for the logo, the images
on the front and back, and the eleven-line summary of the volume’s contents. This is
indicative of the broad orientation of Bauwelt Fundamente to all those interested in the
cultural and social development that provides the context for the creation of cities,
houses and other objects, which in turn create contexts for the world. "Architects, it is
said – or hoped – have always been interested in the world beyond the boundaries of
their profession." (1) (1) Peter Neitzke, manuscript of his address Nicht mit dem Rücken
zur Gesellschaft (Not with one’s back to society) given to mark the fiftieth anniversary of
Bauwelt Fundamente in Berlin, 2013.

Herausgeberschaft Elisabeth Blum, Jesko Fezer, Günther Fischer, Angelika Schnell Die
nicht zu Unrecht legendär genannte Schriftenreihe zu Geschichte und Theorie von
Architektur und Städtebau wurde 1963 von Ulrich Conrads gegründet und seit den
frühen 1980er Jahren zusammen mit Peter Neitzke herausgegeben. Sie ist mit inzwischen
über 150 Bänden die umfangreichste deutschsprachige Buchreihe zu diesen Themen.
Mit dem Tod der beiden langjährigen Herausgeber Ulrich Conrads (2013) und Peter
Neitzke (2015) hat ein neues HerausgeberInnengremium seine Arbeit aufgenommen:
Elisabeth Blum, Jesko Fezer, Günther Fischer, Angelika Schnell. Als künftige
HerausgeberInnen versuchen wir auf Kurs zu bleiben. Die ursprüngliche Zielsetzung der
Reihe, eine Bestandsaufnahme der baulichen und städtebaulichen Ideen und
Realisierungen des 20. Jahrhunderts zu leisten, wurde bereits in herausragender Weise
erfüllt. Die Bauwelt Fundamente repräsentieren geradezu die Ideengeschichte des
Planens und Bauens jener Zeit bis in die Gegenwart hinein. Diese gilt es in die Zukunft
hinein fortzuschreiben. In gleicher Weise besteht der zweite, direkt im Namen verankerte
Anspruch der Reihe unvermindert fort: nicht Tagesmeinungen, sondern Fundamente –
Verbindliches und Grundlegendes – aber auch Thesen- und Streitschriften zu den
brennenden architektonischen und städtebaulichen Themen der Zeit zu veröffentlichen.
Komplexe Zusammenhänge zu durchdringen und probeweise einzuordnen bildet die
Voraussetzung fruchtbarer Diskurse und zukunftsfähiger Auseinandersetzungen. Die
Bauwelt Fundamente-Reihe legt als Forum solcher Diskurse und Beiträge ihren Fokus
unvermindert auf die Bereiche Architektur und Urbanismus, ergänzt durch die immer
notwendige historische Aufarbeitung wichtiger Fragen und Texte und den Blick darüber
hinaus in andere kulturelle und gesellschaftliche Gefilde. Eine stärker internationale
Ausrichtung und der Wunsch nach mehr Autorinnen sind hierbei selbstverständlich. Die
grafische Gestaltung der Reihe von Helmut Lortz wird in Bezug auf seine ursprünglichen
Anliegen beibehalten: Wie sich das für eine Arbeitsbücherei gehört, bleiben die Bauwelt
Fundamente einfach ausgestattet: Schwarz/weiß das Signet sowie die Bildmotive von
Vorder- und Rückseite und der 11-Zeiler mit konzentrierter Information zum Inhalt. Damit

wenden sich die Bauwelt Fundamente auch weiterhin an alle, die Anteil nehmen an der
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